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تهیه کننــده فیلــم ســینمایی »آژانــس 
شیشــه ای« گفت: فرود هلیکوپتــر در مرکز 
شــهر برای فیلم برداری آژانس شیشه ای جزو 
مواردی بود که تا آن زمان کسی تجربه نکرده 
بود؛ تعهدات عجیب و غریبی را پذیرفتیم تا آن 

پلان گرفته شد.
مهــدی کریمی در گفت وگو بــا خبرنگار 
ســینمایی ایرنــا اظهارکــرد: مهرمــادری و 
انگیزتریــن و راحت  آژانسشیشــه ای خاطره 
ترین تولیدات ما در ســینمای ایران بود نه از 
باب حمایت یا بضاعت مالی چون اتفاقا شرایط 
مالی پروژه با مشکلات متعدد بود اما صادقانه 
این که هجمه روی عوامل اجرایی نبود و اصلا 
در سینما کسی امید نداشــت در حوزه تهیه 
کنندگی اثر این تجربه بخواهد موثر واقع شود.

کریمی خاطرنشان کرد: همیشه بخشی از 
حواشــی، زحمت تولید را ضایع می کند اما آن 
زمان کسی توجهی به تولید دو فیلم نمی کرد. 
امروز اصحاب رسانه همواره به سراغ پروژه هایی 
می روند که اطلاع رسانی خبری دارد یا گزارش 
دارند و یا تصاویر تولیدشــان را می دهند اما ما 
آژانسشیشــه ای را در یک سکوت خبری کار 
کردیم و تا افتتاحیه جشنواره فیلم فجر کسی 
حتی عکسی از فیلم ندیده بود و این خوب بود. 
امروز با توجه به دسترســی ساده رسانه ای و 
اطلاعاتی که وجود دارد چنین کاری )تولید در 

سکوت خبری( غیرممکن است.
وی بیان کرد: لذتی که در سال ۷۶ از تولید 
ایــن آثار بردیم و آن انگیزه جمعی و انرژی که 
همه بچه ها یکدست برای این کار کشیدند برای 

ما یک امتیاز بزرگ بود.

تهیه کننده فیلم سینمایی آژانس شیشه ای 
ادامه داد: آن ســالها مانند این سالها نبود که 
وقتی فیلمی می فروشد روی پرده می ماند و از 
این دست اتفاقات و پایین کشیدن از پرده در 

تمام این سالها کم اتفاق نیفتاده است.
کریمی در پاســخ به این پرســش که چرا 
آژانسشیشــه ای در آن زمان درخشــید، بیان 
کرد: این فیلم زمانی ســاخته شد که تنوع کم 
بود و حرفش جدید بود. آژانس شیشــه ای در 
دوره ای دیده می شود که جامعه ملتهب گفت 
وگوســت و فضای رسانه ای آنقدر باز و بی در و 
پیکر نبوده اســت. آن زمان بردن یک فریم از 
فیلم از مرز کشــور هزار مسئله داشت یا حتی 
دیدن یک فیلم کــه از آن ور آب می آمد هزار 

مکافات داشت.
تهیه کننده فیلم سینمایی لیلی با من است 
)کمال تبریزی ۱۳۷۴( یادآور شد: مانند دوره 
ای اســت که گشنه و تشنه سپری می کنید و 
به یک غذای مناســب می رسید و مزه این غذا 
بســیار زیاد در ذهن شما می ماند. حتی شاید 
این غذا در مقایسه با بســیاری دیگر از غذاها 
کم و کســری داشته باشــد اما خاطره اش در 

ذهن می ماند.
کریمــی با اشــاره بــه علت مانــدگاری 
آژانسشیشــه ای توضیح داد: این فیلم یکی از 
کارهای شــاخص آقای ابراهیم حاتمی کیا در 
بحث تکنیک و کارگردانی و متن اســت و این 
را نمی شود کتمان کرد. این فیلم هم مقبولیت 
منتقدان را داشت و هم اقبال مردمی را. دلیل 
اصلی آن هم این بود که هســته و گروهی که 
در کنار همدیگر آژانسشیشه ای را خلق کردند 

یعنی بازیگران، کارگردان، نویســنده، تیم های 
تولیــد و اجرا و همه اعضــای تیم تولید خوب 
بودنــد. وی افزود: این اثر به لطف تمام اعضای 

تیم خلق شد.
تهیه کننــده فیلم ســینمایی مهر مادری 
)کمال تبریزی ۱۳۷۶( در پاسخ به این پرسش 
که ســاخت آژانسشیشــه ای چقدر زمان برد، 
گفــت: فیلم نرمالی بود اساســا کارهای آقای 
حاتمی کیا معمولا دوماهه فیلمبرداری می شد 
و آژانسشیشه ای هم زیر دوماه فیلمبرداری شد.

کریمــی در ادامــه توضیح داد: لوکیشــن 
فیلم فضای بســته اما پربازیگری بود؛ در یک 
لوکیشن محدود زحمت اجرایی و کارگردانی و 
میزانسن و متنوع درآوردن کار بسیار پرمرارت 
بود اما اگر به تیتراژ آژانسشیشــه ای نگاه کنید 
الحمدالله بخشی از ذخایر امروز سینمای ایران 
از آژانسشیشه ای متولد شــدند؛ چه در حوزه 
بازی، چه در حــوزه کارگردانی، چه در حوزه 

نویسندگی و مجموعه تولید و همه چیز.
تهیه کننده لیلی با من است )کمال تبریزی 
۱۳۷۴( افزود: همان سال ۱۳۷۶ اواخر بهار مهر 
مادری آقای کمال تبریزی را کار کرده بودیم و 
آژانسشیشه ای در دل آن فیلم اتفاق افتاد یعنی 
آخر تابستان شروع شــد و پاییز تمام شد. آن 
زمان دقت ها بیشتر و انرژی ها برای زمانبندی و 

تولید متمرکزتر بود.
کریمــی در توضیح بــی مهری هایی که به 
فیلم ســینمایی آژانسشیشه ای روی داد، بیان 
کرد: آژانسشیشــه ای در اوج فروش بود اما از 
پرده پایین آمد آن هم به این بهانه که فیلم های 
دیگر باید دیده شــوند؛ فیلم آژانسشیشه ای را 

برداشــتند که اکــران دو زن )تهمینه میلانی 
۱۳۷۷( عقب نیفتد و آژانسشیشــه ای آن سال 
با کف فروش به ۶ میلیون تومان رســید یعنی 
حتی سینماداران هم از این پایین کشیدن فیلم 
از روی پرده ناراضی بودند اما چون ابلاغی بود 

چاره ای جز انجامش نبود.
این تهیه کننده ســینما در پاســخ به این 
پرسش که چه کسانی چنین تصمیم گرفتند، 
آیا همکاران سلحشور )اشاره به نیروی امنیتی 
آژانسشیشــه ای با بازی رضــا کیانیان( چنین 
تصمیمی گرفتنــد؟ اظهار داشــت: اتفاقا آن 
زمان همکاران سلحشور بر مسند قدرت بودند 
و حتــی در آن دوره و ســال ها فیلم های دفاع 
مقدســی در بحث مواد خام و تولید از ســوی 
نهادهای فرهنگی حمایت می شدند اما آن زمان 
می گفتند چون این فیلم جایزه گرفته )رکورد 
ســیمرغ های فجــر را زده بود( اســت، همان 

حمایت را هم از این فیلم نکردند.
تهیه کننده فیلم سینمایی رنگ خدا )مجید 
مجیدی ۱۳۷۷( در پاســخ به این پرسش که 
کدام خاطره از آژانسشیشــه ای و تولید این اثر 

در ذهنش ماندگار شــده اســت، گفت: فرود 
هلیکوپتر در مرکز شهر برای گرفتن یک پلان 
در آژانس شیشه ای جزو مواردی بود که تا آن 
زمان کسی تجربه نکرده بود و بسیار هم پرخطر 
بود اما پس از دو مــاه دوندگی های مختلف و 
تعهدات عجیب و غریب که همه گونه خسارت 
از سقوط هلیکوپتر تا شکسته شدن شیشه را 
پذیرفتیم و همه تعهدات را امضا کردیم تا آن 

پلان گرفته شد.
کریمی در توضیح محــل فیلمبرداری این 
ســکانس یادآور شــد: خیابان کریم خان زند، 
سرخیابان خردمند جایی که داروخانه ۱۳ آبان 

هست.
وی تاکیــد کرد: مهــارت خلبانی که آنجا 
نشست نکته مهمی بود چون گروه های پروازی 
مختلفی را آوردیم که هرکدام نظراتی داشتند 
اما دوستانی از گروه پروازی هلال احمر بودند 
که آمدند و آن پلان و سکانس را خلق کردند و 
اگر جرئت و جسارت آنها نبود ما نمی توانستیم 
این پلان را بگیریم و در نهایت آنچه خلق شد و 

در خاطره ها ماند، خلق نمی شد.

مهدی کریمی:

برای فرود هلیکوپتر در »آژانس شیشه ای«تعهدات عجیبی دادیم

سیدجواد هاشمی با اشــاره به کم شدن فیلم هایی برای 
کودکان و نوجوانان و انتقاد از نوع طرح هایی که برای ساخت 
فیلم کودک پیشــنهاد می شــود، گفت: نوع نگاه حاکم در 
دســتگاه های دولتی برای ساخت فیلم در سینمای کودک 

ویژگی های لازم را برای جذب مخاطب ندارد.
به گزارش ایسنا، تابستان از راه رسیده و سینما به عنوان 
یکی از محبوب ترین و در دسترس ترین سرگرمی خانواده ها، 
فعلا فیلم جذابی برای کودکان و نوجوانان عرضه نکرده است.
ســال گذشته چند فیلم و انیمیشن به طور متوالی روی 
پرده ســینماها رفتند و توانســتند موفقیتی هم در گیشه 
داشــته باشــند اما در حال حاضر به نظر می رسد با توجه 
افزایش هزینه های تولیــد و نگرانی ها بابت وضعیت اکران، 
فیلمسازان فعال و باسابقه در سینمای کودک رغبت چندانی 

برای کار در این حوزه ندارند.
سیدجواد هاشمی که تقریبا از زمستان سال گذشته، فیلم 
»جزیره فضایی« )تورنادو ۲( را روی پرده داشــت و الان در 

پلتفرم های اینترنتی آن را به صورت آنلاین اکران می کند، 
در گفت وگویی با ایســنا درباره وضعیت فروش فیلمش در 
اکران آنلاین و اینکه آیا قصد ســاخت فیلم جدیدی دارد یا 
خیر، بیان کرد: اکران آنلاین »جزیره فضایی« در مقایسه با 
اکران در ســینما تا به امروز وضعیت بهتری داشته چون در 
سینما فقط ۳۰ درصد فروش به تهیه کننده می رسد و برای 
فیلمی که ســال ۱۳۹۸ با دو میلیارد تومان ساخته شده و 
پس از حدود پنج سال، پنج میلیارد تومان بلیت می فروشد، 
فقط یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان به سرمایه گذار فیلم 
برمی گردد و این رقم بســیار خنده دار است. نکته جالب تر 
اینجاست این رقم مشمول مالیات هم می شود و ما نه تنها 
حتی پول تولید را درنیاورده ایم و زمین خورده ایم، بلکه باید 
مالیات هم بدهیم. بنابراین با چنین شرایطی، به نظر می رسد 
در مسیری هستیم که فیلمساز مستقل نتواند فیلم بسازد و 
سینمای خصوصی شکست بخورد. من دیگر نمی توانم به این 

ماجراها نگاه مثبتی داشته باشم.

این بازیگر که فیلم »فسیل« را هم روی پرده دارد، درباره 
ارزیابی اش از وضعیت امروز اکران سینما که در قبضه کامل 
فیلم های کمدی است و اینکه آیا او هم ترغیب شده تا فیلم 
کمدی بسازد؟ گفت: فیلم های کمدی به این دلیل نیاز مردم 
به خنده و روحیه  شاد، بیشتر فروش دارند اما نکته اینجاست 
که در بین فیلم هــای کمدی هم فقط برخی فیلم ها موفق 
به فروش می شــوند که سازندگانشان بیشتر شناخته شده 
باشند؛ مثلا در حوزه ســینمای کودک من تقریباً می دانم 
که هر فیلمی بســازم پنج تا شش میلیارد تومان می فروشد 
چون خانواده ها فیلم های قبلی مرا را دیده اند و سبک کارم 
را می شناسند پس معمولا با بچه های خود به تماشا می روند. 
در ســینمای کمدی هم به جز چند فیلم مثل »دینامیت«، 
»انفرادی« و »فســیل«، بقیه نتوانســتند پول تولید خود 
را برگردانند و به نظرم مســئولان باید توجه داشــته باشند 
که نباید نســبت به فروش فعلی »فسیل« در این چند ماه 
خوشحال باشــند و آن را به حســاب کلی سینما بگذارند 

چون شــاید مسئولان سینمایی بر این باور باشند که وقتی 
»فســیل« بیش از ۱۸۰ میلیارد تومان فروخته، پس وضع 
ســینما خوب است در حالی که آن ها نباید این رقم فروش 
را به عنوان چوب خطی برای رونق سینما از سوی مدیریت 
در نظر بگیرند. »فسیل« یک فیلم خصوصی بود که توانست 
فروش کند در حالیکه فیلم »غریب« که من آن را بســیار 
دوست داشتم و همین الان هزینه ساخت آن به ۳۰ میلیارد 

تومان می رسد، نتوانسته در گیشه موفق باشد.
هاشمی ادامه داد: سینما وضعیت بسامانی ندارد و یکی 
از مهم ترین دلایل آن مســئله قیمت بلیت است. این روزها 
قیمت یک آدامس از قیمت بلیت سینما بیشتر است یعنی 
به هر چه دســت بزنید قیمت آن ۱۰ برابر شــده در حالی 
که افزایش قیمت بلیت ســینما خیلی کمتر از این ها بود. 
برخی می گویند اگر بلیت سینما گران شود، مردم به سینما 
نمی روند، اگر این طور باشــد پس چرا تئاتر با بلیت ۳۵۰ و 
۷۰۰ هزار تومان و کنسرت با قیمت ۸۰۰ هزار تومان خوب 
فروخته می شود؟  او با بیان اینکه وضع سینما خراب است و 
باید آن را نجات داد، گفت: در شرایط فعلی من اصلا امکان 
ســاخت فیلم را ندارم، بخصوص آنکه مخارج مراحل پس از 
تولید فیلم »شهر گربه ها ۲« حدود یک میلیارد تومان شده 
و حتی آنقدر پول ندارم که آن را اکران کنم. آیا کسی درک 
می کند که مفهوم برگشت سرمایه در سینما یعنی چه و ما 
با چه مشکلاتی روبه رو هستیم؟ همین فیلم »شهر گربه ها 
۲« مدت هــا در انتظار مجوز نمایش بــود تا به طور کامل 
بر وفق مراد وزارت ارشــاد باشــد. ایرادهایی را به فیلم وارد 
کردند که برای یک فیلم کودک و نوجوان عجیب بود. البته 
فیلم های من به گونه ای هســتند که خانواده ها نیز بتوانند 
تماشا کنند ولی ایراد به محتوا از جنبه های مختلف سیاسی 
و اقتصادی عجیب است. برای من این پرسش به وجود آمد 
که آیا مسئولین متوجه نیستند در چهار سال اخیر در حوزه 
ســینمای کودک فقط پنج فیلم فروش کرده و بقیه حتی 

هزینه های تولید خود را برنگرداندند؟
او اضافه کرد: با ادامه این وضعیت فقط فیلم های دولتی 
باقی می مانند و بچه ها هم اگر چنین محصولاتی را دوست 
داشتند، همان تلویزیون را تماشا می کردند. واقعیت این است 
که نوع نگاه حاکم در دستگاه های دولتی برای ساخت فیلم 
در سینمای کودک ویژگی های لازم را برای جذب مخاطب 
ندارد. من خودم طرحی داشــتم با نام »شهر الاغ ها« که به 
بنیاد فارابی ارائه کــردم، ولی به من گفتند به جای چنین 

طرحی، سراغ ساخت فیلمی درباره کودکان سرطانی بروم.
جواد هاشــمی که این روزها مشــغول بازی در ســریال 
»زخم کاری ۲« محمدحســین مهدویان اســت،  در پایان 
این گفت وگو درباره پروژه های جدیدش برای بازیگری گفت: 
به جز »زخم کاری«، ســریال »بازپرس« را هم کار کرده ام 
ولی فعلا بازیگری را خیلی دوســت نــدارم و برای گذران 
زندگی گاهی مجبور به بازی می شوم چون از تهیه کنندگی 
در ســینما خیلی لطمه خوردم. البته در انتخاب نقش هم 
در کنار تلاش برای شکستن تابوها، مراقبت های زیادی باید 

انجام دهم.

جواد  هاشمی انتقاد کرد

»ایرادهای عجیب« سینمای کودک و نوجوان
فریماه فرجامی در کماست

فریماه فرجامــی چند روزی 
اســت کــه در کما به ســر 
می بــرد. به گزارش ایســنا، 
فریماه فرجامی متولد ســال 
۱۳۳۱ از چهره های مشــهور 
ســینمای ایران در دهه های 
۶۰ و ۷۰ است که سال هاست 
از بازیگری دور شده و آخرین 

حضورش روی پرده ســینما به نقشی در فیلم »لامینور« داریوش مهرجویی در 
ســال ۱۳۹۸ برمی گردد. طبق تایید چند منبع موثق، این بازیگر سینما حدود 
دو ماه قبل دچار ســکته مغزی شــد و پس از بهبود نسبی درمان را تحت نظر 
پزشک در منزل ادامه داد اما مدتی قبل دوباره براثر سکته راهی بیمارستان شد 
و حدود پنج روز است که در یکی از بیمارستان های تهران در حالت بیهوشی و 

کما به سر می برد.
»خط قرمز« و »سرب« مسعود کیمیایی، »اجاره نشین ها«ی داریوش مهرجویی، 
»مادر« علی حاتمی،  »پرده آخر« واروژ کریم مســیحی و »نرگس« رخشــان 

بنی اعتماد از جمله فیلم های این بازیگر هستند.

دستمزد یک میلیاردی منوچهر هادی
برای هر قسمت »نیسان آبی۲«

منوچهر هادی به دلیل آنچه »عدم 
توافــق مالی« از ســوی او عنوان 
شده اســت، از کارگردانی »نیسان 
آبی ۲« انصراف داد؛  توافقی که در 
صورت تحقق، به نظر می رسد برای 
کارگردانی هر قسمت، دستمزدی 
یک میلیارد تومانــی را برایش در 

پی داشت!
به گزارش ایســنا،  صبح دیروز منوچهر هادی با انتشار مطلبی در فضای مجازی 
اعلام کرد که از کارگردانی ســریال »نیسان آبی ۲« انصراف داده است و دلایل 
این کناره گیری را به توافق نرســیدن در بخــش مالی با پلتفرم مربوطه، عنوان 

کرده است.
بر این اســاس، خبرنگار ایسنا مطلع شده است که علت این به توافق نرسیدن، 
درخواست نزدیک به یک میلیارد تومانی منوچهر هادی فقط برای کارگردانی هر 
قســمت از »نیسان آبی ۲« است که حدودا دو برابر مبلغ پیش بینی شده برای 
تولیدکنندگان است. همچنین برآورد این سریال، نزدیک به سه میلیارد تومان 

بدون دستمزد کارگردان برای هر قسمت پیش بینی شده است.
منوچهر هادی بعد از تجربه ســاخت ســریال »نیســان آبی« و پیشــتر از آن 
مجموعه هایی از جمله »عاشــقانه«، »دل« و »گیسو« و در حالی که از نگارش 
ساخت فصل دوم »نیسان آبی« خبر داده بود، طی یک ماه اخیر سریال جدیدی 

با عنوان »نیوکمپ« را در شبکه نمایش خانگی رو کرد.
این کارگــردان که مجموعه های »دلــدادگان«، »خداحافظ بچه« و »خوب بد 
زشــت« را هم در تلویزیون تولید کرده بود، این روزها بیشتر در شبکه نمایش 

خانگی فعال است.

تئاتر یکشنبه و دوشنبه تعطیل است
سالن های نمایشی کشور به مناسبت فرارسیدن سالروز شهادت امام محمدباقر)ع( 

به مدت دو روز اجرایی نخواهند داشت.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی اداره کل هنرهای نمایشی مطابق با اعلام 
شورای ارزشیابی و نظارت بر نمایش، تمامی تماشاخانه ها و سالن های تئاتر کشور 
در روزهای یکشنبه )۴ تیر( و دوشــنبه )۵ تیر( به مناسبت فرارسیدن سالروز 
شــهادت امام محمدباقر )ع(  اجرایی نخواهند داشت. اجرای آثار نمایشی از روز 

سه شنبه، ۶ تیرماه از سرگرفته خواهد شد.

جایزه »اورول« به نویسندگان تازه کار رسید
جوایز ادبی »جوروج اورول« ســال ۲۰۲۳ به نخســتین کتاب های دو نویسنده 

تعلق گرفت.
به گزارش ایرنا،  کتابی درباره آتش سوزی برج گرنفل با عنوان »جسدها را نشانم 
دهید: چطور اجازه دادیم گرنفل رخ دهد« نوشته پیتر اپس برنده جایزه ادبیات 
غیرداســتانی اورول در سال ۲۰۲۳ شــد. همچنین با اعلام برندگان این جایزه 
ادبی، تام کرو برای نگارش رمانی تاریخی با عنوان زندگی جدید به عنوان برنده 
جایزه ادبیات داســتانی اورول معرفی شد. کتاب های برگزیده امسال که هر دو 
نخســتین اثر نویسندگان آن ها محسوب می شوند،  در جریان مراسمی در لندن 
معرفی شدند و جایزه هر یک از نویسندگان این کتاب ها ۳,۰۰۰ پوند است. سال 
گذشته، چیزهای کوچکی مانند این نوشته کلر کیگان و بار چهارم، غرق شدیم: 
به دنبال پناهگاه در مرگبارترین مسیر مهاجرت جهان اثر سالی هیدن به ترتیب 
برنده جایزه اورول برای ادبیات داســتانی و غیرداســتانی سیاسی شدند. جایزه 

سه هزار پوندی جورج اورول در سال ۱۹۹۳ راه اندازی شده  است.

هشدار کانون کارگردانان برای 
ماجراهای شبکه نمایش خانگی

کانون کارگردانان خانه ســینما در بیانیه ای در مورد مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و نظارت صداوســیما بر شبکه نمایش خانگی هشداد داد و تاکید کرد:  
برهم خوردن تعادل موجود در شبکه نمایش خانگی، به معنی تعطیلی نمایش 
خانگی و در نتیجه بیکاری بخش زیادی از صنوف سینمایی و بحران در جامعه 
ســینما خواهد بود. به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی کانون کارگردانان 
خانه ســینما، در این بیانیه با عنوان »در چه جامعه ای زندگی می کنیم؟« آمده 
است: »مشروعیت بخشیدن به نظارت تلویزیون بر شبکه نمایش خانگی و رفتن 
به سمت قانونی کردن این نظارت با تصمیم گیری از بالا بدون در نظر گرفتن نظر 
اهالی سینما و کارشناسان مستقل و بررسی همه  جوانب، تصمیمی است اشتباه 

که نتیجه آن بحران در شبکه نمایش خانگی خواهد بود.
توجه داشــته باشیم این تصمیم در شرایطی گرفته شده است که اولأ تلویزیون 
در تغییر و تحولات جدید نتوانســته مقبولیت عمومی پیدا کند و بر عکس به 
دلیل از دســت دادن نیروهای کارآمد و چهره هــای محبوب میزان نفوذش در 
جامعه کاهش یافته است. ثانیأ این تصمیم در شرایطی اجرایی و قانونی می شود 
که شــبکه نمایش خانگی علیرغم نوسانات اجرایی به استقلال نسبی رسیده و 
توانسته به مطالبات بخشی از مخاطبانی جواب دهد که در سال های اخیر آرزوها 

و آرمان هایشان در درام های تلویزیونی جایی نداشته است.
اصلأ شبکه نمایش خانگی زمانی شــکل گرفت که تلویزیون به دلایل سیاسی 
مجبور شد زندگی طبقه متوسط را از درام های خود خارج کند و حتی از شوخی 
با زندگی این طبقه پرهیز کرده و این شــوخی ها را به ســکونتگاهی نامشخص 
منتقل کند. شــبکه نمایش خانگی به تدریج با نزدیک شدن به مخاطبی قوام 
یافت که تصویر منفی ســبک زندگــی اش در درام هــای تلویزیونی، جایگزین 
تصویر واقعی شــده بود.  شبکه نمایش خانگی به جای این نفرت پراکنی سعی 
کرد با درک درســت شــرایط فرهنگی و اجتماعی این طبقه و تصویر واقعی از 
آن، درام هایش را بســازد. با رشد این مخاطب که کم کم در جامعه به اکثریتی 

تعیین کننده تبدیل شد، شبکه نمایش خانگی گسترش یافت.  
مخالفان شبکه نمایش خانگی به جای نوشتن مقالات سطحی باید بفهمند در 
چه جامعه ای زندگی می کنند. این فهم خیلی مهم اســت.  جامعه ایران دارای 
چندگانگی فرهنگی اســت؛ یک پاره  ســنتی دارد و یک پاره  مدرن که این پاره  
مدرن در سال های اخیر به شــدت رشد کرده و روی پاره  سنتی تأثیر گذاشته 

است.
در گذشــته در قبل از انقلاب اداره کنندگان جامعه نفهمیدند پاره  سنتی رشد 
کرده و به اکثریت تعیین کننده تبدیل شــده و حــالا نمی خواهیم بفهمیم که 
پاره  مدرن در جامعه تعیین کننده اســت. اگر این فهم در نظارت وجود نداشته 
باشــد و ناظران بخواهند به شیوه تلویزیون با همان نفرتی که از طبقه متوسط 
مــدرن دارند درام های شــبکه نمایش خانگــی را بازبینی کننــد درامی باقی 
نخواهد ماند و مخاطبانی که چندین ســال با درام های نمایش خانگی سرگرم 
شــدند جذب ماهواره ها خواهند شــد و تعادلی به هم خواهــد خورد. با به هم 
خوردن این تعادل تلویزیون اگر نگرش فعلی را در تصویب درام هایش داشــته 
باشد تماشــاگرش افزایش نخواهد یافت.   کانون کارگردانان سینمای ایران به 
مجلــس یادآوری می کند که بر هم خــوردن این تعادل یعنی تعطیلی نمایش 
 خانگی و تعطیلی نمایش خانگی یعنی بیکاری بخش زیادی از صنوف سینمایی 

و بحران در جامعه سینما.«

اخبارکوتاه

محیا دهقانی، بازیگر سینما و تلویزبون درباره 
حضــورش در رئالیتی شــوهایی چون »ارتش 
سری«، »ناتو« و »ضد« و تاثیر آن بر بازیگری، 
می گوید: حضور در اینگونه برنامه ها که بیشتر 
جنبه سرگرمی دارند لذت بخش و جذاب است 
و نباید از تجربه چنین برنامه هایی ترسید.  این 
بازیگر که با نقش »نجلا« شناخته شد، مدتی 
است در رئالیتی شوهای شبکه نمایش خانگی 
دیده می شــود و معتقد است: یک بازیگر نباید 
در یک ژانر بماند و این ترس را نداشــته باشد 
که سابقه های قبلی اش خراب می شوند. محیا 
دهقانی در گفت وگویی با ایسنا درباره کارهای 
جدیدش در تلویزیــون بعد از تجربه ای که در 
»نجلا ۲« داشت، شــرایط کار در تلویزیون و 
شــبکه نمایش خانگی، بحث مشکلات مالی 
سازمان صداوسیما و ... به ذکر نکاتی پرداخت. 
او همچنین به عنوان یک بازیگر جوان خطاب 

به رئیس سازمان صداوسیما مطالباتی را مطرح 
کرد. مردم با رئالیتی شوها بیشتر سرگرم شده اند
ایــن بازیگر که پس از ســریال »نجلا« در 
رئالیتــی شــوهای »ارتش ســری«، »ناتو« و 
»ضد« حضور پیدا کرد ابتدا درباره اینکه آیا این 
نگرانــی را ندارد که بعد از ایفای نقش خاصش 
در »نجــلا« اکنــون با حضــورش در رئالیتی 
شوهای مختلف، به پیشنهادهای کاری اش و 
ذهنیت مخاطب آسیب بزند، چنین می گوید: 
الان دیگر نمی توانیم کارهــا را از هم تفکیک 
کنیــم.  زمانی بود به عنــوان مثال می گفتند 
سینما، تلویزیون، بازیگر کمدی، بازیگر درام و 
... اما الان دیگر همه با هم میکس شده اند. در 
مورد رئالیتی شوها باید بگویم از وقتی اینگونه 
برنامه ها آمده اند انصافا مردم بیشــتر سرگرم 
شــده اند. پس این خــود یک امتیــاز مثبت 
اســت برای اینکه ما می توانیم مخاطبانمان را 

با اتفاقات ساده، ســالم و با هزینه کم سرگرم 
کنیم تا همراه با خانواده هایشان پای تلویزیون 
بنشــینند. به همین خاطر من بعُد مثبت این 
قضیه را می بینم؛ نه اینکه بخواهم اینگونه فکر 
کنم نقشــی را که قبلا بازی کرده ام را خراب 
کنــم. اصلا این نگاه را قبــول ندارم.او در عین 
حال تاکید می کند: من محیا دهقانی به هرحال 
در بازی هایــی مثل »ارتش ســری« و »ناتو« 
قرار گرفته ام و تجربه ای که داشتم برایم بامزه 
و جــذاب بود؛ ضمن اینکه در کنار این بازی ها 
همچنان به کار بازیگری ام هم ادامه می دهم و 
ترســی ندارم که بگویم کارهایی که قبلا انجام 
دادم خراب می شود یا روی مخاطبانم تاثیری 
می گذارد. به هر حال هنوز هم که هنوز اســت 
مخاطبی که می خواهد به عنوان مثال سریال 
»نجلا« را ببیند، همان نجلا را تماشــا می کند 
یا هــر نقش دیگری فرقــی نمی کند. دهقانی 
یادآور می شود: ابتدا که رئالیتی شوی »ارتش 
سری« به من پیشنهاد شــد مقاومت کردم و 
نمی خواســتم وارد شــوم اما وقتی دیدم مثلا 
مردم چقدر بازی مافیا را دوســت دارند و مدام 
در همه جا با هم در کنار خانواده ها و جمع های 
دوستانه بازی می کنند، من هم جذب اینگونه 
برنامه ها شــدم و با خودم گفتم چرا که نه. به 
نظرم این رئالیتی شوها مسابقات سرگرمی برای 

مخاطبان هستند و برایشان جذاب است.
تجربه حضور در »ناتو« و »مستوران۲«

این بازیگر ســپس به تجربــه حضورش در 

»ناتو« هم می گویــد: به نظرم »ناتو« هم نوعی 
بازی ســرگرمی و یک برنامه بامــزه ای بود. به 
عنوان تست اولیه »ناتو« اتفاق بدی نبود. درواقع 
هم جنبه ســرگرمی و هم بــالا بردن اطلاعات 
داشــت. به نظرم یک دورهمی دوســتانه بود. 
بازیگر ســریال های »پایتخت«، »هم ســایه«، 
»هم بــازی«، »خودخواســته« و »نجلا۲« در 
ادامه به حضورش در ســریال »مســتوران ۲« 
اشــاره می کند و توضیح می دهد: این ســریال 
اکنون تصویربرداری اش تمام شده و احتمالاً از 
مهر ماه پخشش آغاز شود. برای فصل دوم باید 
بگویم نه بــه این خاطر که خودم در آن حضور 
دارم ولی به نظرم »مستوران۲« یک اتفاق تازه 
در تلویزیون ماست و من فکر می کنم مخاطبان 
کار متفاوتی را خواهند دید که از نظر فیلمنامه 
و تســت بازیگران و عوامل پشت صحنه خیلی 
متفاوت تر از ســری اول اســت. هنوز خروجی 
کار را ندیده ایم اما امیدواریم کاری باشــد که 
مردم دوســت داشته باشند. به نظرم فصل دوم 
»مستوران« یک سریال کامل است که همچنان 
تخیلی اســت اما همراه با فکر و ژانری بامزه. او 
درباره نقشش در سریال مستوران اظهار می کند: 
من نقش خاکســتری دارم نه مثبت و نه منفی. 
یــک دختری کــه نمی توانید شــخصیتش را 
تشخیص بدهید چون چند بعدی است. امیدوارم 

مخاطبان حضورم در این کار را هم بپسندند.
خبری از »نجلا ۳« نیست

دهقانــی همچنیــن درباره ادامه ســاخت 

»نجلا« هم می گوید: بعید می دانم خبری باشد 
و فکر نمی کنم سری سوم این کار ساخته شود 
یا حداقل الان در حال حاضر می دانم که فصل 
سومی در کار نیست چون صحبتی نشده است. 
بــه نظرم قصه »نجلا« قابلیــت ادامه دار بودن 
دارد و حتی بیشتر از سه فصل اما این موضوع  
به کارگــردان و تیم نویســنده برمی گردد که 
بخواهند کار را ادامه بدهند یا خیر. این بازیگر 
در بخشــی دیگر از صحبت هایش درباره اینکه 
به عنوان یک بازیگر جوان چه درخواســتی از 
مسوولان صداوسیما دارید؟ خاطرنشان می کند: 
من نه سیاســت گذارم و نه چیز دیگر. فقط به 
عنوان یک مخاطب عام دوســت دارم نگاهم را 
بگویم چون تلویزیون ما یک رسانه ملی است 
و متاسفانه تیغ سانسورها این روزها آنقدر تیز 
است که به کارها آسیب می زند. من با نوع گریم 
و پوشش ها کاری ندارم ولی از زبان یک جوان 
می گویم که در کارها این همه تناقض می بیند 
و ســوال برایش پیش می آیــد که مثلًا همان 
خانم و آقایی کــه در تلویزیون بازی می کنند 
چرا در سینما و شــبکه نمایش خانگی شکل 
دیگــری دارنــد؟ هم از نظر ظاهــری و هم از 
لحاظ فیلمنامه ای. متاسفانه دست نویسنده و 
کارگردان در تلویزیون بسیار بسته است و شما 
نمی توانید هر ژانر و هر داســتانی را به نمایش 
بگذارید در صورتی که مخاطبان الان کاملًا با 
هوشیاری تمام، تکنولوژی را دنبال می کنند و 

حتی از فیلمسازان ما جلوترند.

محیا دهقانی: 

از رئالیتی شوها نترسیم


